
 

       

Opole, dnia 16 lutego 2018 r. 

Pan
Leszek Antoszczyszyn
Radny Województwa Opolskiego

Dotyczy: 
Odpowiedź na Interpelację dot. projektu nr RPOP.05.04.00-16-0008/16.

Oś Priorytetowa RPOP.05.00.00 Ochrona środowiska, dziedzictwa kulturowego i 
naturalnego

Działanie RPOP.05.04.00 Gospodarka wodno-ściekowa
Podziałanie -
Nr ewidencyjny 
wniosku RPOP.05.04.00-16-0008/16

Beneficjent Gmina Branice
Tytuł projektu Budowa kanalizacji sanitarnej w miejscowości Branice

Szanowny Panie Radny,

W odpowiedzi na złożoną Interpelację z dnia 25.01.2018 r. informuję, że IZ RPO 
WO 2014-2020 zwróciła się do Gminy Branice, będącej Beneficjentem projektu Budowa 
kanalizacji sanitarnej w miejscowości Branice o numerze RPOP.05.04.00-16-0008/16, 
o zajęcie stanowiska względem poruszonych kwestii w przedmiotowej Interpelacji. 

Poniżej zostaje przedstawione stanowisko Gminy Branice:

„Położenie każdego przyłączanego do sieci budynku jest inne i wymagało 
spełnienia indywidualnych wymagań. Zadaniem autora projektu było zapewnienie 
odpowiednich parametrów fizycznych infrastruktury tak, aby zaprojektowane przyłącza 
spełniały swoją techniczną funkcję. Z tych przyczyn nie zawsze było możliwe 
ich maksymalne skrócenie. Umieszczenie studzienek w ramach istniejących możliwości 
było uzgadniane z osobami dysponującymi tytułem prawnym do nieruchomości w formie 
protokołu, ze wskazaniem studni i całego przebiegu przyłącza na mapie, na której 
mieszkańcy akceptowali lokalizacje. Należy zauważyć, że oczekiwania mieszkańców 
pierwotnie skupiały się na ograniczeniu ingerencji w substancję ich nieruchomości, 
co wymuszało projektowanie dłuższego, a zatem i kosztowniejszego przyłącza. 
Tym niemniej na indywidualne wnioski, po określeniu kosztów jego budowy w ramach 
nadzoru autorskiego projektant uzgadniał każdorazowo zmiany w przebiegu przyłączy 
(ich skrócenie) i usytuowaniu studzienek o ile było to w danym przypadku technicznie 
i fizycznie możliwe. Pamiętać należy również, że inwestycja tego rodzaju 
jak skanalizowanie całej miejscowości wymaga długiego okresu planowania 



    

i przygotowania inwestycji. Od opracowania projektu do rozpoczęcia realizacji prac 
minęło dwa do trzech lat i w tym okresie powstawały nowe budynki bądź też zmieniano 
zagospodarowanie istniejących posesji (na przykład poprzez rozbudowę 
lub przebudowę), czego z oczywistych powodów nie mógł uwzględniać pierwotny 
projekt. Z jasnych przyczyn nie jest możliwe dokonanie w niniejszym piśmie szczegółowej 
analizy każdego przypadku tym niemniej jeszcze raz pragnę podkreślić, że Gmina jako 
inwestor stara się zapewnić maksymalną elastyczność w podejściu do problemu nawet, 
jeśli prowadzi to do utrudnień i opóźnień w jej realizacji, nie może jednak zmienić 
obiektywnych warunków ani pominąć wymagań obowiązujących przepisów techniczno-
budowlanych oraz norm i zasad sztuki budowlanej. Wykonanie przyłącza mieszkaniec 
może też zlecić wybranemu przez siebie wykonawcy, jeśli stoi na stanowisku, że ustalone 
przez generalnego wykonawcę ceny jednostkowe są zbyt wysokie.

Odnosząc się do kwestii równego traktowania mieszkańców uważam, że Gmina 
Branice takie traktowanie zapewnia, wyraża się ono bowiem w kalkulacji kosztu 
przyłączy według tych samych stawek jednostkowych, obejmujących koszt wykonania 
przewodów i studzienek oraz ustaleniu przebiegu elementów infrastruktury 
w porozumieniu z mieszkańcami z uwzględnieniem obiektywnych uwarunkowań. 
W przedmiotowym przypadku, przy dużej rozbieżności lokalnych warunków nałożenie 
na osoby przyłączane równych opłat nie byłoby wyrazem równego traktowania. 
Niektórzy mieszkańcy zmuszeni byliby bowiem ponosić koszty wyższe (niejednokrotnie 
kilkanaście razy wyższe) niż koszty realnego wykonania przyłącza, z którego będą 
korzystać, a to jest w moim przekonaniu nie do zaakceptowania. Równe traktowanie 
oznacza w moim przekonaniu stosowanie takich samych reguł do osób znajdujących 
się w takiej samej sytuacji. W opisywanym przypadku sytuacja każdej z przyłączanych 
osób jest inna, a różnice te wyznaczają parametry indywidualnej nieruchomości. 
Nie można zatem wniosku o nierównym traktowaniu wyciągać na podstawie różnych 
wyliczeń kosztów dla poszczególnych mieszkańców.” 

Ponadto informuję, że podczas oceny projektu pod kątem możliwości 
dofinansowania inwestycji środkami EFRR, Instytucja Zarządzająca RPO WO 2014-2020 
nie bierze pod uwagę wydatków niekwalifikowalnych (tj. m.in. środki przeznaczone 
na przyłącza do kanalizacji po stronie gospodarstw domowych) jako kryterium będące 
wyznacznikiem, czy inwestycja otrzyma dofinansowanie. A co za tym idzie kwestia 
przyłączy po stronie mieszkańców nie jest finansowana ze środków unijnych, tym samym 
IZ RPO WO 2014-2020 nie weryfikowała tej części projektu pod kątem wymagań, 
które gwarantują finansowanie za pomocą środków Europejskiego Funduszu Rozwoju 
Regionalnego.

Z poważaniem
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